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Munduko zine-jaialdirik garran-
tzitsuenetakoa den Venezia-
koan egon ostean, hurrengo 
geltokia Donostiako Zinemal-

dia du Marco pelikulak, eta Vancouve-
rren, Londresen eta Okzitaniako Tolo-
san ere egongo dira gero, aretoetara 
iritsi aurretik –azaroaren 8tik aurrera, 
zinemetan–. Ondoren, pelikulek ohikoa 
duten ibilbideari jarraiki, 2025ean hel-
duko da telebista eta plataformetara.

Esperientzia “polita” izan dute Ve-
nezian, Jon Garañok ARGIAri kontatu 
dionez. “Txalo ugari” jaso zituzten peli-
kula amaitzean, eta “jende asko” gertu-
ratu zitzaien gero, pelikulari eta Enric 
Marcori buruz galdetzera. “Interes han-
diarekin” sumatu zuten jendea, eta oso 
pozik daude.

SORPRESAZ BETERIKO IBILBIDEA
Estreinaldietan buru-belarri diren ho-
netan, dagoeneko ibilbide luzea izan du 

Moriartiren pelikulak: ez dira alferrik 
pasatu proiektuaren hemezortzi urte. 
Garañoren-eta lankidea zen Jorge Gil 
Munarrizen proposamenari tiraka, Gil 
Munarriz hainbatetan elkartu zen Enric 
Marcorekin Bartzelonan, 2006an, iruzu-
rra ezagutu eta urtebetera. Kamerarik 
gabe. “Dokumentala egitea zen hasie-
rako ideia, baina halako batean Marcok 
esan zigun Alemaniara joan behar zuela 
dokumentu batzuen bila, ziurtagiria es-
kuratu nahi zuelako benetan egon zen 
espetxe horretakoa”, dio Garañok. Be-
rari lagundu eta bidaia grabatu nahiko 
zutela esan zioten Moriartikoek, baina 
Marcok ez zuen gura izan, bidaia oso 
pertsonala zelako. Ulertu zuten eraba-
kia. 

Lehenbiziko sorpresaren atarian 
zeuden: “Bidaia horretatik bueltatu ze-
nean, esan zigun beste zinegile talde ba-
tekin joan zela Alemaniara, eta gainera 
esklusibotasun kontratua sinatu zuela 

haiekin, dokumental bat egiteko; jakina, 
guretzat shock handia izan zen. Ideia 
baztertu genuen hor”.

Lau urte geroago, Donostiako Zine-
maldian, industriako foro batean hartu 
zuten parte Moriartikoek. Beste proiek-
tu baten finantzazio bila zebiltzan, bil-
kura pribatuak izan ohi dira horiek, ez 
direnak ez prentsan eta ez inon ageri. 
Bada, areto horretatik irten eta han to-
patu zuten Marco, emazteak lagunduta, 
butifarra eskuan: dokumental berri bat 
egitea nahi zuen, berari buruz, ez bai-
tzegoen batere pozik aurreko horrekin. 
Baiezkoa eman zioten, aukera aprobe-
txatu behar zutela pentsatuta. 

Beraz, handik hilabete batzuetara, 
2011ko martxoan, Moriartik orduko 
hartan Pasaian zuen egoitzara eraman 
zuten Marco, eta hiru egunez elkarriz-
ketatu zuten: hamabost orduko mate-
riala jaso zuten, galdera-erantzun for-
matuan. 

Ez da pelikula erraza izan Moriartikoentzat. Proiektua duela 
hemezortzi urte sortu zen, eta gutxienez bi aldiz eten; bietan, 

Enric Marcok "ezusteko" bana eman ondoren. Azkenean, 
dokumental eran beharrean, fikzio bidez islatu dute istorioa. 

Aitor Arregi, Jose Mari Goenaga eta Jon Garañok zuzendu dute, eta 
Jorge Gil Munarrizek lagundu die gidoigintzan.

Marcok bere fikziozko 
Marco sortu zuen

Jon Garaño
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Etortzear zegoen bigarren sorpre-
sa: “Materiala hor geratu zen, ez gene-
kien zer egin zehazki, hasiak ginen Lo-
reak-ekin, eta helduleku gehiago behar 
genituela uste genuen. Orduan, Javier 
Cercas idazlea Marcori buruzko auto-
biografia idazten ari zenean, otu zitzai-
gun Cercas bera integratu genezakeela 
dokumentalean, eta fikzio itxura bat 
ere eman geniezaiokeela proiektuari. 
Marco ados zegoen, eta adostu genuen 
berak hitz egingo zuela Cercasekin. Bai-
na ez zuen egin. Jorge [Gil Munarriz] 
Bartzelonara joan zen berriro ere, eta 
han konturatu ginen Cercasek ez ze-
kiela ezer; komentatu genion, eta ez 
zitzaion ideia gustatu. Orduan, Marcok 
egin zigun jokaldia ikusita, baztertu 
egin genuen berriz proiektua”.

2014ean otu zitzaien Marcoren bi-
zitza, dokumental baten ordez, fikzioz-
ko pelikula bidez kontatzea: “Marcok, 
azkenerako, fikzio bat sortu zuen bere 
irudiarekin. Beraz, zergatik ez fikzio 
eran kontatu? Horretaz hitz egiteko au-
kera ematen zuen; nola sortzen diren 
fikzioak eta egiaren garrantziak”. Gai-
nera, fikzioak bidea ematen du publi-
ko zabalago batera iristeko, Garañoren 
esanetan.

BIZITZA GRISETIK IHES
Goitik behera ondo asko aztertu dute 
Garañok eta lankideek Enric Marcoren 
figura: “Gure partetik, interesgarriena 
zera egiten zitzaigun, Marco bera, bere 
irudia, fikzioa dela; bere bizitza gris ho-
rretatik ihes egiteko beste Enric Mar-
co bat sortu zuen, eta horrek arrakasta 
lortu zuen, besteak ez bezala”. Marco 
gai zen jendea hunkitzeko, miresmena 
lortzeko eta maitasuna jasotzeko. “Ho-
rregatik egin zuen”, esan du Garañok. 

Nabarmena da, eta Garañok horretan 
egiten du azpimarra, egia ezagutaraz-
ten denean ere Marcok ez diola “erabat 
uko egiten” sortu duen irudiari, eta horri 
“eusten” diola. Beraz, Marcok bere Mar-
co propioa sortu zuenez gero, fikzioari 
ekitea zilegi ikusi zuten: “Geure burua-
ri esaten genion, fikzioa egitea erabaki 

genuenean, sor genezakeela hirugarren 
Enric Marco bat”. 

Horrez gain, sakonekoari begiratuta, 
zer pentsatua eman dezaketen hainbat 
gai ere jorratzen direla uste du Garañok: 
“Nola kontatzen zaizkigun istorioak, ba-
tzuetan istorioak manipulatu egiten di-
rela, nola ulertuak diren, egilearen eta 
hartzailearen artean dauden paktuak 
nolakoak diren... eta nahi dugu, nolabait, 
Marcoren izpiritua kutsatu”. Istorio bat 
manipulatzen bada, hala ere, sarri izan 
ohi du errealitatearen parte bat, txikia 
bada ere; hor du egia puntua. Marcore-
na, funtsean, horixe zen: Alemania na-
zian egon zen, baita preso ere. Alegia, 
errealitateko gauza batzuk hartu, fik-
zioarekin nahastu eta diskurtso propioa 
eraiki zuen. 

Egia eta egia ezagutzea da pelikularen 
gai garrantzitsuenetako bat. Hausnarke-
ta batera eraman gaitzakeela uste du Ga-
rañok: “Ez dakigu zer den egia eta zer ez, 
segun eta zein gaietan informazio ugari 
azaltzen baitzaizkigu, denak egia gisa 
esanak dira, eta post-egiaren garaiotan, 
mundu korapilatsu honetan, uste dut 
inportantea dela bereiztea zer den egia 
eta zer ez; hori ere kontatu nahi genuen 
pelikulan”. 

Marcok, azkenerako, 
fikzio bat sortu zuen 

bere irudiarekin. 
Beraz, zergatik ez 

fikzio eran kontatu?

Jon Garaño, 2024ko martxoan, 
ARGIAri eskainitako beste 
elkarrizketa batean.


